

7<sup>th</sup> ربيع الآخر 1438  
7<sup>th</sup> Rabi Al-Akhar 1438  
5<sup>th</sup> يناير 2017  
5<sup>th</sup> January 2017

بسم الله الرحمن الرحيم

فتوى / رأي شرعي  
Fatwa / Sharia Pronouncement

صادر عن

هيئة الفتوى والرقابة الشرعية في راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي)  
Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic)

تسهيل سلفة الراتب (القرض الحسن)  
Salary Advance Facility (Qard-Hasan)

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of The National Bank of Ras Al-Khaimah (P.S.C.) a Public Joint Stock Company - Islamic Banking Division (RAKIslamic) has reviewed the underlying Sharia structure and documentation in respect of the Salary Advance Facility to be offered by RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) and hereby issues the Sharia pronouncement/Fatwa considering the following Structure and documentation:

**Structure:**

1. RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) may provide SAF (based on Shari'ah principle of "Qard-Hasan") to its Customers whose salaries are transferred to RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic).
2. RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) may charge a one-time processing fee of AED 250 (the "Processing Fee") once RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) approves the SAF for any customer who has requested for the same
3. RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) shall not charge Monthly fee for the remaining days of the calendar month during which the SAF is approved.
4. Other than the Processing Fee, RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) shall not charge any other amount over and above the actual advance any customer may have availed under the Salary Advance Facility.

**Documents:**

1. Salary Advance Facility Application Form
2. Internal concept paper (explaining process and references in respect of Salary Advance Facility offered by RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic))

**Pronouncement:**

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) hereby declares and pronounces that the above structure and documentation in respect of Salary Advance Facility to be offered by RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) comply with the rules and principles of Sharia.

راجعت هيئة الفتوى والرقابة الشرعية التابعة لـ بنك رأس الخيمة الوطني (ش.م.ع.) - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) الهيكل التنظيمي والمستندات الشرعية الأساسية لتسهيل سلفة الراتب الذي يوفره راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي). وعليه تصدر الفتوى / الإعلان الشرعي التالي بخصوص الهيكل التنظيمي والمستندات:

**الهيكل التنظيمي:**

1. يجوز ل راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) توفير تسهيل سلفة راتب (بناء على المبدأ الشرعي "القرض الحسن") لعملائه الذين خول رواتبهم إلى راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي).
2. يجوز ل راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) فرض رسم خدمة لمرة واحدة بقيمة 250 درهم (رسوم خدمه) بعد موافقة راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) على توفير التسهيل لأي عميل يطلب الحصول عليه.
3. لن يفرض راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) أي رسوم شهرية على الأيام الباقية من الشهر الميلادي الذي تتم فيه الموافقة على التسهيل.
4. عدا رسوم الخدمة، لن يفرض راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) أي مبلغ آخر على السلفة الفعلية التي يحصل عليها أي عميل وفقاً لتسهيل سلفة الراتب.

**الوثائق:**

1. نموذج طلب سلفة راتب
2. ورقة موافقة داخلية (توضح العملية والمراجع الخاصة بتسهيل سلفة الراتب الذي يوفره راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي)).

**الرأي**

تعلن هيئة الفتوى والرقابة الشرعية التابعة ل راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) بموجب ذلك أن الهيكل التنظيمي والمستندات المذكورة أعلاه بخصوص تسهيل سلفة الراتب الذي يوفره راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) مطابقة لقواعد ومبادئ الشريعة الإسلامية.

*Hanani*

Dr. Hussein Hamid Hassan  
Chairman  
Fatwa and Sharia Supervisory Board

*[Signature]*

دكتور / حسين حامد حسن  
رئيس مجلس الإدارة  
هيئة الفتوى والرقابة الشرعية